
سرمقاله

وزیر ارتباطات و فناورى اطلاعات  خبر داد:

  اینترنت بدون فیلتر براى خبرنگاران
  سامانه نظارت مردم بر کیفیت اینترنت و آنتن دهى موبایل راه اندازى مى شود

  زائران اربعین از سیم کارت  هاى عراقى استفاده کنند

ادغام شرکت هاى کوچک اینترنتى 
براى رقابت با مخابرات

آغاز یک اقدام پسندیده
در میان مجموعه خبرهایی کــه به طور معمول 
منفی است و موجب نگرانی می شود، یک خبر مهم 
و مثبت وجود داشت که کمتر مورد توجه قرار گرفت 
و به تیتر بسیاري از رسانه ها تبدیل نشد. خبر مورد 
نظر، ابلاغ قانــون الحاق یک ماده بــه قانون مبارزه 
با موادمخدر از ســوي رئیس جمهــورى به وزارت 
دادگســتري بود تا از این پس احــکام دادگاه هاى 
دادگســتري درباره متهمان به قاچــاق موادمخدر 
براســاس آن صادر شــود. قانونی که گفته می شود 
با تأییــد آن چند هزار نفر که حکم اعــدام دارند، از 
این وضع رها خواهند شــد. شاید به کار بردن کلمه 
چند هزار نفر زیر اعدام خیلی ســاده باشد، ولی این 
یک مسأله مهم نه تنها ملی، بلکه فراملی است. چرا که 
بالا بودن تعداد اعدامی در ایران هزینه سنگینی را بر 
کشور تحمیل می کرد، هرچند مهمتر از این هزینه 
خارجی، درست نبودن این اعدام ها و اثرات سوء آن 

در داخل مسأله اصلی ما بود.
نکته مهــم این اســت هنگامی که تعــدادي از 
نمایندگان مجلس این طــرح را ارایه کردند، برخی 
از دســت اندرکاران اجرایی و قضائی با آن مخالفت 
کردند. کفه مخالفت چنان ســنگین بود که گمان 
می رفت طرح به ســرانجام مطلوب نرسد. براساس 
این طرح، از این پس مجازات اعدام براي بسیاري از 
قاچاقچیان موادمخدر حذف خواهد شد، مگر آن که 
به صورت مســلحانه قاچاق کنند یا سردســتگی و 
پشتیبانی مالی قاچاق را عهده دار شوند یا از اطفال 
و نوجوانان زیر 18 سال یا مجانین براي ارتکاب جرم 
استفاده کنند. موضوع کلیدي در مجازات اعدام براي 
قاچاقچیان این بود که آیا تشــدید مجازات و صدور 
حکم اعدام به کاهش قاچاق مواد منجر خواهد شد و 
به تعبیر دیگر، اگر این مجازات حذف یا کمرنگ شود، 
آیا به تشــدید قاچاق خواهد انجامید؟ این پرسش 
مهمی است که می توان آن را آزمون کرد. در گذشته 
امکان آزمون آن فراهم بود. از زمانی که قانون مجازات 
تشدید شد تا امسال، آیا روند قاچاق کاهشی بوده یا 
افزایشی؟ مجموعه آمارهاي رسمی نشان می دهد 
که تشدید مجازات هیچ گاه نتوانسته مانع از افزایش 
قاچاق مواد شود. گویی که این مجازات رابطه اش را 
با انگیزه و محاســبات اقدام کننده قطع کرده است. 
علت نیز روشن است؛ مرتکبان این جرم در وضعیتی 
نیستند که درباره مجازات فکر کنند. فقط برخی از 
تخلفات و جرایم است که به صورت جدي تحت تأثیر 
مجازات قرار می گیرد؛ لــذا اعدام کردن آنان ممکن 
است عوارض دیگري داشته باشد که در ابتداي کار 

به چشم دیده نمی شود.
نظریه مذکور و این که تأثیر این مجازات بر میزان 
قاچاق و رشــد اعتیاد چقدر اســت، از این پس هم 
می تواند آزمون شــود. اگر رونــد قاچاق موادمخدر 
طی ســال هاي آینده تفاوت چندانــی که معنادار 
باشد با روند گذشــته نکرد، می توانیم به این نتیجه 
برسیم که اعدام ها بی اثر یا کم اثر بوده است ولی اگر 

به طرز روشنی افزایش یافت، طبعا نتیجه گیري ما 
تفاوت خواهد کرد. فارغ از این فرضیه، به یک نکته 
مهم باید اشــاره کرد. سهولت یا سختی کشتن فرد 
در یک جامعه، نشــانه اي از ارزش جان آدمیزاد در 
جامعه است. درست اســت که همه ما از موادمخدر 
به ویژه قاچاقچی هاي آن متنفر هستیم و براي آنان 
درخواســت مجازات داریم، ولی این مســأله ابعاد 
گوناگونی دارد و نمی توانیم فقط به یک وجه ماجرا 
نگاه کنیم. نخستین وجه این است که قاچاقچیان 
بیشتر شامل چه کسانی هســتند؟ به ظاهر گمان 
می کنیم که آنان همه پولدار و ثروتمند هســتند و 
براى رســیدن به این ثروت، جوانان ما را به بدبختی 
می کشــانند، در حالی که چنین نیســت. بیشتر 
کســانی که در تور پلیس می افتند یــا محکوم به 
اعدام می شــوند، افراد ضعیف و بدبختی هســتند 
که بــراي گذران زندگــی به ایــن کار خلاف روي 
آورده اند. قاچاقچیان اصلی یا کمتر گیر می افتند یا 
اگر هم گیر بیفتند به طور معمول روش هایی براي 
نجات خود دارند. حال با این مقدمه، هنگامی که ما 
به عنوان اعضاى یک جامعه، مســئولیت خود را در 
برابر بسیاري از نقاط کشور یا جوانان به درستی انجام 
نمی دهیم، چرا باید توقع داشــته باشیم که همه بر 
مسیر هدایت شده رفتار کنند؟ این حرف توجیه رفتار 
خلاف نیست، ولی داوري درباره رفتار خلاف افراد نیز 

صفر و یک نیست.
نکته دیگر این که کشتن و اعدام یک فرد در جامعه 
فقط کشــتن آن فرد نیست. همه شــهروندان نیز 
کمابیش در این باره قضاوت و داوري دارند و این که 
جایگاه انسان در جامعه ما چقدر است؟ شاید همین 
پایین بودن منزلت اوســت که او را به سمت خلاف 
ســوق می دهد. نگاه فرد به خویشتن و جایگاه او در 
جامعه، اهمیت زیادي در رفتــارش دارد. به علاوه، 
اعدام افراد به نوعی زدن برچسب شدید بر خانواده وي 
محسوب می شود و این برچسب زدن راه را براي رفتار 

متعارف آنان در جامعه می بندد.
بالابودن آمار اعدام در ایران و به ویژه داشتن رتبه 
نخست (با احتساب نسبت جمعیت) تصویري منفی 
در میان سایر مردمان نسبت به ما ایجاد می کند که 
هزینه هاي روانی، سیاسی و اقتصادي دارد. امیدواریم 
با اجراي قانون جدید نه تنها شــاهد افزایش قاچاق 
نباشیم، بلکه شــاهد کاهش آن نیز باشــیم و آمار 
اعدامی هاي ایران بشدت کم شــود. البته مبارزه با 
قاچاق مواد فقط از طریق مجازات نیست، بلکه باید 
شیوه هاي دیگر تکمیل شود، ازجمله همکاري هاي 
بین المللی را نیز باید افزایش داد. این گامی به پیش 
بود و امیدواریم در ادامه نیز شــاهد تکرار این نوع از 
قوانین باشیم. باید یقین کنیم که کاهش جرم فقط 
از طریق افزایش مجازات ممکن نیســت، بنابراین 
امیدواریم که با اجراى قانون جدید، فضاى عمومى 
جامعه تلطیف شود و حتى مى توان انتظار داشت که 

اثرات مثبتى نیز بر مسأله موادمخدر بگذارد.
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برزخ بى هویتى در سرزمین مادرىسرب، سر سفره اهالى «کلاونگا»

گزارشى از پیامدهاى شکستن سد پسماند کارخانه دونا
که پساب را به «البرز مرکزى» روان کرد

نگاه حقوقى به قوانین تابعیت ایران
و چند کشور آسیایى

  مدیر کل محیط زیست مازندران در گفت و گو با «شهروند»:
از کارخانه براى آلوده کردن محیط زیست و منطقه حفاظت شده شکایت کردیم

  ایران از معدود کشورهاى جهان است که
از فرزندان حاصل از ازدواج زنان خود با اتباع حمایت نمى کند

پیامد افتتاح زودهنگام طرح هاى شهرى در دوره قالیباف

  نداشتن سامانه علامت دهى و سامانه کنترل حفاظت خودکار، نصب نشدن حتى یک هواکش در تونل ها
نواقص سیستم برق رسانى و راه اندازى نشدن سیستم کنترلى برق از دلایل تعطیلى این خط است
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خط هفت مترو تهران تعطیل شد
    همین صفحه

فرهنگ و هنر

چرا اشتیاق رسانه ها به حواشى 
بیشتر از متن سینماست؟

چیزهایى که
روى پرده 
نمى بینید
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 پذیرش آگهى هاى
روزنامه شهروند

حسن روحانى  در جلسه
رأى اعتماد به دو وزیر کابینه

 «اردکانیان وزیر نیرو» و «غلامى وزیر علوم» شدند

براى معرفى وزیر علوم 
معامله نکردم

شهروند حقوقى

   صفحه 8

نگاه حقوقى به لایحه تازه به 
تصویب رسیده ممنوعیت حمل 

سلاح سرد

تیزى ها را
غلاف کنید

یادداشت

تعریف جاسوسی از نظر سخنگوي
قوه قضا؛ یک پرسش

على کدخدازاده 
روزنامه نگار

حجت الاسلام والمســلمین محسنی اژه اي، 
ســخنگوي قوه  قضائیه در نشست اخیر خود 
با خبرنــگاران در بخشــی از ســخنان خود 
دربــاره موضوع جاسوســی اظهار داشــت: 
«ما دو جور جاسوســى داریــم؛  یکى این که 
اطلاعــات محرمانه هر کشــورى را به صورت 
غیرقانونى ســرقت کنند و به هر شــکلى در 
اختیار دشــمن قرار دهند؛ یک جاسوســى 
دیگر هم ممکن است به این شکل نباشد ولى 
ضررش بیشتر باشد. این افراد براى مسئولان 
تصویرسازى مى کنند. درواقع منویات دشمن 
را براى مسئولان تصویرســازى مى کنند و بر 
نظرات و تصمیم گیرى هاى مســئولان تأثیر 

مى گذارند.»
به طور معمول هر فردي براي بیان نظر خود 
و طرح آینده مطلوب در هــر زمینه اي، ابتدا 
تصویري از وضع موجود می ســازد و ســپس 
تصویري از وضع مطلــوب می دهد. نامزدهاي 
نمایندگــی مجلــس، وزراي پیشــنهادي، 
نامزدهــاي ریاســت جمهوري، نماینــدگان 
احــزاب و جمعیت هــا، تحلیلگــران علمی، 
سیاسی، اجتماعی، فرهنگی و نظایر آن، بدون 
تصویر ســازي نمی تواننــد در مخاطب خود 
تاثیرگــذاري کنند. به عبارتی، تصویرســازي 
و تلاش براي تاثیرگذاري یــک امر متداول و 
کنش معمــول در همه عرصه هــاي زندگی 
اســت. تاکنون در مورد رابطه «تصویرسازي» 
و «جاسوســی» اظهار نظري از ســوي نهاد 
قضائی صورت نگرفته اســت. به نظر می رسد 
قوه قضائیه بایــد در این خصوص توضیحاتی 
ارایه کند که منظور از تصویرسازي چیست؟ مواد 
قانونی تصویرسازي درست و نادرست چیست؟ 

مرجع تشخیص آن کیست؟ و نظایر آن.

شــهروند|   اینترنت بدون فیلتر بــه خبرنگاران و 
رسانه ها واگذار مى شود. محمدجواد آذرى جهرمى، 
وزیــر ارتباطات و فنــاورى اطلاعات کــه دیروز در 
نمایشگاه مطبوعات حاضر شده بود، با اعلام این خبر 
توضیح داد که بحث حذف فیلترینــگ براى اهالى 
رسانه و دانشجویان درحال پیگیرى است و از این میان 
بحث اینترنت بدون فیلتر به رســانه ها و خبرنگاران 
پیشرفت خوبى داشــته و کار به وزارت ارشاد واگذار 
شده و قرار اســت وزارت ارتباطات مباحث فنى آن 
را اجرا کند. وزیر دهه شصتى روحانى که با دست پر 
به دیدار اهالى رســانه آمده بود، از راه اندازى سامانه 
نظارت مردمى بر کیفیت آنتن دهى خدمات ارتباطى 
و اینترنت خبــر داد و گفــت: گزارش هاى مردمى و 

شکایات آنها به صورت برخط منتشر مى شود. او در 
پاسخ به خبرنگاران شهرستانى درباره افت کیفیت 
اینترنت و آنتن دهى موبایل در شهرستان ها توضیح 
داد: در جریان این رخداد هســتم و علت آن به دلیل 
تغییرات شــبکه و بازطراحى آن اســت که درحال 
پایش این اختلالات و رفع آن هستیم.  آذرى جهرمى 
همچنین از ادغــام شــرکت هاى ارتباطى کوچک 
خبر داد و گفت: روز شنبه دو شرکت اینترنتى با هم 
ادغام شــده اند. او هدف این ادغام ها را بزرگترشدن 
شرکت هاى ارتباطى و افزایش قدرت رقابت پذیرى 
آنها دانست. وزیر ارتباطات و فناورى اطلاعات درباره 
ممنوعیت 21 قلم کالاى وارداتى در حوزه ارتباطى هم 

 صفحه 2به «شهروند» توضیح داد: وقتى شعار مى دهیم...

شهروند| خط 7 متروي تهران با آن همه حرف 
و حاشیه سرانجام از هشتم آبان ماه تا اطلاع ثانوي 
تعطیل شــد تا عملیات ایمن ســازي و رفع نواقص 
آن انجام شــود. روابط عمومی شرکت بهره بردارى 
متروى تهران یکشــنبه شــب این خبــر را اعلام 
کرد، آن هم بــه دلیل مواردي مانند نبود ســامانه 
علامت دهى، نبــود هواکش در تونل هــا، نواقص 
سیستم برق رسانى و سرفاصله زمانى 55 دقیقه اي 

به معناي نمایشی بودن.
بر اساس اعلام شرکت بهره بردارى متروى تهران 
این تصمیم پس از بررسى هاى دقیق کارشناسى و با 
توجه به ضرورت حفظ ایمنى و سلامت شهروندان 
گرفته شده است. در نتیجه این بررسى ها مشخص 
شــده که راه اندازى خــط 7 مترو از ابتــدا مغایر با 
اســتانداردهاى ضــرورى و ناقض اصــول ایمنى 
بهره بردارى بوده است. حالا دستور تعطیلى از سوي 
محسن پورسیدآقایى، معاون حمل و نقل و ترافیک 
شــهردارى تهران به امنیت و ســلامت مردم است 
و از آنجا که سفرهاى شــهروندان با این خط مترو 
هم اکنون خــارج از اســتانداردهاى تضمین کننده 
اســت، تعطیلى فورى این خط در دستور کار قرار 
گرفته اســت. در ابلاغ معاونت حمل و نقل شهردار 
تهران به مدیرعامل شرکت بهره بردارى مترو آمده 
است که نواقص خط هفت متروى تهران باید ظرف 
مدت شش ماه برطرف شــده باشد تا خط 7 مجددا 

آماده انتقال مسافر شود.
20 خرداد امسال محمدباقر قالیباف 22 کیلومتر 
از خط هفت متروي تهران را افتتاح کرد و از همان 

زمان حاشیه هاي آن شروع شد. رحمت االله حافظی، 
رئیس سابق کمیسیون سلامت شوراي شهر تهران 
یکی از کسانی بود که از همان روزهاي نخست نبود 
پله فرار و هواکــش را مطرح کرد و حتی یک بار هم 
در حاشیه جلسه شــورا بحث او با معاونان شهردار 
وقت بر ســر همین موضوع به تنش کشــیده شد. 
بعدها محسن هاشمی رفسنجانی هم در جلسه اي 
اعلام کرد کــه تعطیل کردن خط هفــت از اولین 
اقداماتی است که باید شــهردار آینده تهران انجام 
دهد و بعد از آن هم بارها در این باره در شورا بحث 
شد اما مسئولان مترو و شهرداري همه این حرف ها 
را غرض ورزي سیاســی دانستند. منتقدان در همه 
این مدت گفتنــد که افتتاح شــتاب زده بود چون 
تنها سه رام قطار براي این خط در نظر گرفته شده 
بود که ســر فاصله حرکت را نزدیک به یک ساعت 
افزایش می داد و این هم یکــی از اقداماتی بود که 
محمد باقر قالیباف در ماه هاي پایانی عمر 12 ساله 
مدیریتش در شهرداري تهران انجام داد تا به گفته 

خودش پرونده متروي تهران را تمام کند. 
اما با اتمام چهارمین دوره شــورا اعضاي شوراي 
پنجم بررســی این خط را در دستور کار قرار دادند 
و محمدعلی نجفی، شهردار تهران هم گفت که اگر 
نتایج بررســی کارگروه هاي تعیین شــده مبنی بر 
ایمن نبودن خطوط مترو باشــد که احتمالا هست 
خطوط براي رفع نواقص تعطیل می شــود. همان 
هم شــد و نظر نهایی تیم کارشناســی متشکل از 
متخصصان و بازرسان فنی بعد از بازدیدهاي مکرر 
در 4 محــور این بــود که خط 7 تعطیل شــود. در 

اطلاعیه روابط عمومى شرکت بهره بردارى متروى 
تهــران در این باره آمده اســت:« خــط 7 به دلیل 
مواردي چون وجود نداشتن ســامانه علامت دهى 
(سیگنالینگ) و ســامانه کنترل حفاظت خودکار 
(ATP)، نصب نشدن حتى یک هواکش در تونل ها 
که در تعارض با استانداردهاى موجود است،نواقص 
سیســتم برق رســانى و راه اندازى نشدن سیستم 
کنترلــى بــرق (اســکادا.) و بالاخره نامــه صریح 
مهندس مشاور که بهره بردارى را تنها در سرفاصله 
زمانــى 55 دقیقه تایید مى کنــد و عملا به معناى 
نمایشى بودن استفاده از این خط مترو است؛ از ابتدا 
هم حائز شــرایط صحیح بهره بردارى نبوده اســت 
بنابراین معاونت حمل و نقل و ترافیک شــهردارى 
تهران با جمع بندى بررسى هاى تخصصى و شرایط 
موجود، اعلام کرد که این خط باید تا زمان برطرف 
شدن اشــکالات موجود و تضمین ایمنى سفرهاى 

شهروندان، متوقف شود.»
اگرچه شــهردار ســابق تهــران تمایل داشــت 
خطوط متــروي تهران را به نام خــود تمام کند اما 
این خطــوط مترو هنــوز هــم راه درازي در پیش 
دارد و آنطور کــه در طرح هاي جامــع آمده بیش 
از 230 کیلومتر دیگر باید براي آن تونل ســازي و 
ریل گذاري شود. از نواقص خط 7 که بگذریم خط 
دیگر متروي تهران که مســئولان شهرداري تمایل 
داشتند آن را خط هشت تهران نامگذاري کنند هم 
به قدري ضعف ایمنی داشت که دادستانی یک روز 
قبل از افتتاح دستور توقف بهره برداري از این خط

را صادر کرد.

بعد از گذشت 5 ماه از افتتاح عجولانه خط 7 متروى تهران، انتقادها درباره ناایمن بودن آن نتیجه داد

  شرکت بهره بردارى متروى تهران: مهندس مشاور بهره بردارى را تنها در سرفاصله زمانى 55 دقیقه تایید مى کند
و عملا به معناى نمایشى بودن استفاده از این خط مترو است

خط هفت مترو تهران تعطیل شد

شهروند| یک دانشجوى حقوق دانشگاه شهید 
بهشــتى تهران در داخل دانشگاه خودکشى کرد.
این دانشــجو با پرتاب کردن خود از ســاختمان 

دانشکده حقوق به زندگى خود پایان داد.
ســاعت 14  روز یکشــنبه 7 آبان  ماه بود  که  
دانشجوى مرد در رشــته حقوق خود را از  طبقه 
چهارم ساختمان دانشگاه حقوق  به پایین پرتاب 
کرد. بلافاصله پس از وقوع حادثه، پزشــک حاضر 
در درمانگاه دانشگاه به همراه آمبولانس و پرستار 
در صحنــه حاضر شــدند و چون هنــوز مصدوم 
داراى علایم حیاتى بود با ســرعت  با آمبولانس 
به بیمارســتان آیــت االله طالقانى انتقــال یافت. 
تلاش پزشکان آن بیمارســتان براى احیا نتیجه 
نداد و در نهایــت، مصدوم در بیمارســتان  جان 
باخت. با مرگ این پســر جوان تیم پلیســى وارد 

دانشگاه شدند تا تحقیقات تکمیلى را انجام دهند.   
بازپرس مدیر روســتا  قاضى ویژه قتــل  درباره 
جزییات این خودکشــى  به خبرنگار «شهروند» 
گفت: بعدازظهر یکشــنبه این حادثه رخ داد اما 
از آنجایى که این دانشــجوى 19 ســاله مصدوم 
شد و  به بیمارستان منتقل شــد در ساعت اولیه 
حادثه تیم قضائى در جریان حادثه قرار نگرفتند. 
با انتقال این جــوان به بیمارســتان  و مرگ وى  
پرونده جنایى شــد و به بازپرس ویژه قتل اطلاع 
داده شد. بررسى هاى نخســت نشان مى دهد که 
پسر دانشجو در جیب لباســش یک یادداشت به 
جا گذاشته که نشان مى دهد پیش از مرگش نامه 
اى نوشته اســت.  «من به علت مشکلات شخصى 
خودکشى مى کنم. در این مرگ هیچ کس مقصر 
نیســت. پس از مرگم سراغ کســى نروید. » این 

جملات تنها ســرنخ این پرونده جنایى است که 
پسر دانشــجوى حقوق از خود به یادگار گذاشته 
اســت. همچنیــن در بررســى هاى تکمیلى تر 
مشخص شده اســت که پسر جوان از دانشجویان 
پرتلاش و با اســتعدادى بوده است. این در حالى 
اســت که دوســتان این دانشجو 19 ســاله  به 
خبرنگار «شــهروند» گفتند که وى اهل ســارى 

است و  در المپیاد  ادبیات مدال گرفته است.
با مرگ این دانشــجو که خود را از طبقه چهارم 
دانشــکده حقوق  بــه پایین پرتاب کرده اســت 
بازپــرس ویژه قتل دســتور داد تا جســد وى به 

پزشکى قانونى منتقل شود.
همچنین حســن صدوق رئیس دانشگاه شهید 
بهشــتى این خبر را تایید کرد و گفت: موضوع در 

حال بررسى است.

خودکشى دانشجوى حقوق دانشگاه شهید بهشتى 


